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Dagsorden 
1. Velkommen 

2. Orientering om forslag til prioriteringer på kulturhus- og biblioteksområdet 

3. Debat på baggrund af orientering 

4. Orientering om det videre forløb 

5. Mødet slutter – tak for i dag 

Ad. 1: Velkommen 
Forperson for Indre By Lokaludvalg Bent Lohmann bød de omkring 40 mødedeltagere 

velkommen. Han fortalte, at lokaludvalget dels holdt mødet for at interesserede kunne få 

en orientering om forslag til prioriteringer på kulturhus- og biblioteksområdet for så vidt 

angår lokaludvalgsområdet, dels for at lokaludvalget kunne indsamle input fra lokale 

borgere til dets høringssvar om forslaget. 

Høringsmaterialet kan ses her: Førstebehandling af budgetbidrag 2026 og godkendelse 

af investeringsforslag | Københavns Kommune, bilag 4-6 

Ad. 2: Orientering om forslag til prioriteringer 

på kulturhus- og biblioteksområdet 
Fagdirektør i Kultur- og Fritidsforvaltningen Aravni Jakobsen orienterede om forslag til 

prioriteringer på kulturhus- og biblioteksområdet: 

• Kultur- og Fritidsforvaltningen er som de øvrige forvaltninger i Københavns 

Kommune blevet pålagt at finde besparelser til effektiviseringsbidrag. Kultur- og 

Fritidsforvaltningen har gennem en årrække fundet besparelser på lønbudgettet. 

Hvis denne udvikling fortsætter, vil der være 23 procent færre medarbejdere ansat 

på kulturhuse og biblioteker i 2035. Med forslag til prioriteringer på kulturhus- og 

biblioteksområdet lægger Kultur- og Fritidsforvaltningen nu op til politikerne i 

Kultur- og Fritidsudvalget, om de vil finde besparelserne på udgifter til de 

københavnske bibliotekers og kulturhuses fysiske rammer 

• I Københavns Kommunes Kulturhus- og biblioteksplan er fire indsatsområder 

beskrevet, heraf, at der skal skabes stærke lokale samlingspunkter i stil med 

Nørrebro Bibliotek, som i dag har Københavns næststørste besøgstal og udlån kun 

overgået af Hovedbiblioteket  

• Forslaget er at skabe et tilsvarende ”Fyrtårn” i Remisen hvori bibliotek og idræt 

samlokaliseres 

• En flytning af Jagtvejens Bibliotek bliver sandsynligvis ikke aktuel. Beslutningen om 

at flytte biblioteket eller ej beror dog på en politisk beslutning 

• Østerbro Bibliotek har for indeværende til huse i tredjemandslejemål. Remisen er 

derimod en kommunalt ejet bygning, hvilket betyder, at lejen er lavere og at man 

ift. ombygninger og forbedringer ville investere i egen bygningsmasse 

https://www.kk.dk/dagsordener-og-referater/Kultur-%20og%20Fritidsudvalget/m%C3%B8de-13032025/referat/punkt-6
https://www.kk.dk/dagsordener-og-referater/Kultur-%20og%20Fritidsudvalget/m%C3%B8de-13032025/referat/punkt-6
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• Der arbejdes med to scenarier for ombygning af Remisen: Et stort og et lille 

scenarie. Scenarierne er beskrevet i Høringsmateriale Prioriteringer på kulturhus- 

og biblioteksområdet (Bilag 6 på sagen Førstebehandling af budgetbidrag 2026 

og godkendelse af investeringsforslag | Københavns Kommune)  

• I Københavns Kommune er der tre faser i forbindelse med et byggeri: 

1. Screeningsfasen – en idéfase, hvor det undersøges, hvad der overhovedet 

kan realiseres 

2. Planlægningsfasen 

3. Byggefasen 

I Remisens tilfælde foreligger der allerede en screening 

• Afstanden til nærmeste bibliotek er af stor vigtighed for Kultur- og 

Fritidsforvaltningen. Der må ikke være for langt 

• Kultur- og Fritidsudvalget behandler den 10. juni høringssvarene til forslag til 

prioriteringer på kulturhus- og biblioteksområdet og tager stilling til forslaget 

Ad. 3: Debat på baggrund af orientering 
Der var følgende spørgsmål og kommentarer til forslag til prioriteringer på kulturhus- og 

biblioteksområdet og Aravni Jakobsens oplæg: 

• Opmålingen af afstandene på slide 10 i den præsentation, der blev brugt i mødet, 

er ikke korrekt. Der er 800 meter fra Østerbro Bibliotek til Remisen, ikke 650 meter 

• Der er snydt med tallene i den præsentation, der blev brugt i mødet. Det er 

uklædeligt for embedsstanden. Forvaltningen har skåret i årsværk fra 210 til 130 

som følge af besparelser, men det er gemt væk 

o Svar fra Aravni Jakobsen: Som embedsfolk har vi pligt til at oplyse fakta og 

vi fifler ikke. Vi tjekker op på de tal, der i mødet er blevet rejst tvivl om. Som 

forvaltning skal vi sikre, at politikerne kan lave et budget i balance 

o Svar fra medlem af Kultur- og Fritidsudvalget Klaus Mygind: På min telefon 

er afstanden fra Østerbro Bibliotek til Remisen 700 meter, altså en helt 

tredje afstand. Embedsmændene har sandhedspligt og det er vigtigt, at 

borgeren har tillid til, at de udfører denne 

• 15 minutters byen er en del af byvisionen for Københavns Kommuneplan. Men 

flytningen af Østerbro Bibliotek kan visionen ikke indfris i dele af Indre By, blandt 

andet fordi trafikken i bydelen er så voldsom, at børn og ældre ikke kan færdes på 

cykel i den 

• Indtægter fra turismen til København er på 35 mia. kr., men pengene kommer ikke 

Indre By til gode 

• Det tager 15 minutter at gå en kilometer for en voksen kvinde – tager forslag til 

prioriteringer på kulturhus- og biblioteksområdet højde for afstanden fra skoler til 

biblioteker i gang? Der er 20 minutters gang fra Nyboder Skole til hhv. Remisen og 

Hovedbiblioteket 

o Svar fra Aravni Jakobsen: Kultur- og Fritidsforvaltningen vægter skolebørns 

adgang til biblioteker højt. Kultur- og Fritidsforvaltningen har desangående 

planer om et tættere samarbejde med Børne- og Ungdomsforvaltningen. 

https://www.kk.dk/dagsordener-og-referater/Kultur-%20og%20Fritidsudvalget/m%C3%B8de-13032025/referat/punkt-6
https://www.kk.dk/dagsordener-og-referater/Kultur-%20og%20Fritidsudvalget/m%C3%B8de-13032025/referat/punkt-6
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De to forvaltninger samarbejder allerede nu om projektet Læseliga, hvor 

bibliotekarer besøger skoleklasser med biblioteksbøger 

• I Indre By Lokaludvalgs borgermøde om den offentlige høring af Kulturhus- og 

biblioteksplanen december 2024 oplystes det, at bogudlånet på et bibliotek falder, 

hvis borgerne har mere end en kilometer til det 

• Østerbro Bibliotek tilbyder ro og fred, hvilket er vigtigt for mange og sikkert også 

for diverse specialskoler i området. Østerbro Bibliotek skal bevares 

• På Østerbro er der altid stille og roligt. Det er vigtigt for ældre med hørebesvær. 

Der kommer flere ældre de kommende år 

o Svar fra Aravni Jakobsen: Københavns biblioteker skal byde for noget for alle 

med fx stillezoner og avislæsesal. Vi skal sikre, at vi får kvaliteter fra Østerbro 

bibliotek såsom fred og ro med over på Remisen, hvis der træffes 

beslutning om at flytte biblioteket 

• Østerbro Bibliotek tilbyder god tilgængelighed både hvad angår indretning og 

beliggenhed. Der er ikke plads til handicappede i den offentlige transport. I 

Nordhavn har mange handicappede bosat sig, da tilgængeligheden der er god. 

De vil få sværere ved at bruge et bibliotek i Remisen 

• Findes der data om lånerne? Hvor kommer lånerne fra? 

o Svar fra Bent Lohmann: Det har lokaludvalget tidligere spurgt Kultur- og 

Fritidsforvaltningen om, men det fandtes der ikke svar på 

• Hvad er præmissen for forslag til prioriteringer på kulturhus- og biblioteksområdet 

– er det allerede besluttet, om Østerbro Bibliotek skal flyttes? 

o Svar fra Aravni Jakobsen: Nej, det træffes der først beslutning om i Kultur- 

og Fritidsudvalget den 10. juni 

• Hvilke aktiviteter og aldersgrupper bruger for indeværende Remisen? Hvilke 

aktiviteter falder bort, hvis det lille scenarie for Remisen realiseres? 

o Svar fra Aravni Jakobsen: Mange foreninger bruger Remisen. Planen er, at 

så mange som muligt af aktiviteterne skal opretholdes. Realiseres det store 

scenarie for Remisen bibeholdes alle aktiviteter, mens nogle 

foreningsaktiviteter må flyttes i tilfælde af at det lille scenarie realiseres 

• Spørgsmålet er, om der overhovedet skal spares på biblioteker – på et tidspunkt 

må det stoppe!  

o Svar fra Aravni Jakobsen: Alle forvaltninger skal finde besparelser til 

effektiviseringsbidrag 

• Vil der, hvis forslaget om at flytte Østerbro Bibliotek til Remisen, være en periode, 

hvor biblioteket er lukket? 

o Svar fra Aravni Jakobsen: Østerbro Bibliotek vil holde åbent frem til, at det 

nye bibliotek åbner. Remisens legeplads bevares 

• Hvad mener Indre By Lokaludvalg? 

o Svar fra Bent Lohmann: Indre By Lokaludvalg mener, at Østerbro Bibliotek 

ikke bør lukkes 

• Københavns Kommune bør gå i dialog med udlejer af lokaler til Østerbro Bibliotek 

o Svar fra Aravni Jakobsen: Vi kan som kommune ikke underbyde 

markedsvilkår 

• Er Remisens brugere blevet spurgt om de ønsker et bibliotek i Remisen? 

https://bibliotek.kk.dk/born-og-unge/laesekampagner/laeseliga
https://indrebylokaludvalg.kk.dk/nyheder/en-snak-om-biblioteker-og-kulturhuse-i-indre-by
https://indrebylokaludvalg.kk.dk/nyheder/en-snak-om-biblioteker-og-kulturhuse-i-indre-by
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• Alle aldre bruger Remisen døgnet rundt og der er meget larm. Blandt andet er der 

et bordtennishold for mennesker med Parkinsons sygdom 

o Svar fra Aravni Jakobsen: Skolerne skal stadig kunne bruge Remisen. Hvis 

Kultur- og Fritidsudvalget vælger at indstille det lille scenarie for Remisen til 

Borgerrepræsentationens budgetforhandlinger vil Kultur- og 

Fritidsforvaltningen gå i dialog med de foreninger, der bruger Remisen 

• Folkets kamp nytter! 

• Det, Kultur og Fritidsforvaltningen kalder et Fyrtårn, kalder andre centralisering. 

Nogle kunne ikke drømme om at opholde sig på Hovedbiblioteket, som er en SFO 

for voksne. Københavns Kommune bruger færrest penge pr. indbygger på kultur 

af samtlige kommuner i Danmark. At et ”fyrtårn” fungerer på Nørrebro betyder ikke 

nødvendigvis, at det vil være en succes alle steder. Skal skolebørn ikke længere 

lære at gå på biblioteket? 

• Er Remisen fredet? Er der asbest i taget? Hvor skal de eventuelt ekstra 

kvadratmeter placeres? 

o Svar fra Indre By Lokaludvalgs sekretariat: Remisen er ikke fredet, men 

kategoriseret til ”middel bevaringsværdighed” 

• Tak til Indre By Lokaludvalg for at holde mødet 

• Det er ikke korrekt, at Nørrebro Bibliotek er en succes. I 2022 skrev Kultur- og 

Fritidsforvaltningen selv, at den ikke kan finde synergien mellem sport og bibliotek 

o Svar fra Aravni Jakobsen: Vi kan se på tal for udlån, at Nørrebro Bibliotek har 

succes 

• Et medlem af Borgerrepræsentationen har spurgt, om ikke man i stedet for at lave 

besparelser på biblioteksområdet kunne skære i Københavns Kommunes 

puljemidler – kunne det eller beskæringer af megaeventpuljen være et alternativ til 

forslag til prioriteringer på kulturhus- og biblioteksområdet? Besparelserne skal 

findes andre steder, især i disse tider hvor fake news er på fremmarch 

• Vi vil have et kulturfyrtårn som er groet i borgernes egen have 

• Kildevæld Kulturcenter tog seks år at bygge og gik 50 procent over budget 

o Svar fra Aravni Jakobsen: Ja, der kan opstå forsinkelser i byggeri. Der skal 

være et fuldt bibliotekstilbud hele tiden i en eventuel byggeperiode. 

Østerbro Bibliotek lukker ikke, før et nyt bibliotek er helt færdigt. 

• Remisen ligger nær Parken. Store menneskemængder kommer forbi og støjer, når 

der er fodboldkamp 

• Der mangler stadig en tilbagemelding fra Kultur- og Fritidsforvaltningen 

vedrørende borgernes input til et stormøde i 2024 om lokale biblioteker og 

fyrtårne. I mødet var der stor opbakning til lokalbibliotekerne 

• Kultur- og Fritidsudvalget har tidligere stemt for, at Jagtvej Bibliotek skal forblive 

på sin nuværende placering, hvilket også bakkes op af trafikmålinger, der viser, at 

biblioteket er velplaceret. Østerbro Lokaludvalg har haft et dårligt forløb ifm. et 

forslag om opdeling af biblioteker, hvor de ikke tog de lokale borgere med på råd. 

Lokale borgere havde ellers foreslået et projekt for en forbedring af Jagtvej 

Bibliotek 

o Svar fra Aravni Jakobsen: Så vidt vi er orienteret, er projektet vedrørende en 

forbedring af Jagtvej Bibliotek ifølge den boligforening, der oprindelig 

foreslog projektet, ikke længere mulig 
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• Det blev nævnt, at et eventuelt nyt bibliotek i Remisen bliver lidt mindre – hvad er 

fakta og hvor kan man se tegninger og beregninger vedrørende en eventuel 

ombygning af Remisen? 

o Svar fra Aravni Jakobsen: Kultur og Fritidsforvaltningen sender 

plantegninger for Remisen til Indre By Lokaludvalg, der kan offentliggøre 

dem på deres hjemmeside 

o Svar fra Indre By Lokaludvalgs sekretariat: En beskrivelse af projektet kan ses 

i sagen Biblioteks- og bevægelseshus i Remisen | Københavns Kommune, 

som var på Kultur- og Fritidsudvalgets dagsorden den 30. marts 2023 

• Kulturminister Jakob Engel-Schmidt har i en kronik udtrykt ønske om, at 

kommunerne ikke sparer på bibliotekerne. Hvordan hænger det sammen med Mia 

Nygaards dispositioner? 

 

Ad. 4: Orientering om det videre forløb 
Kommentarer fra mødet lægges ved Indre By Lokaludvalgs høringssvar til forslag til 

prioriteringer på kulturhus- og biblioteksområdet. Lokaludvalget vedtager høringssvaret i 

dets møde den 8. maj og sender det herefter til Kultur- og Fritidsforvaltningen. Kultur- og 

Fritidsudvalget behandler den 10. juni høringssvarene og tager stilling til forslaget. 

Der foreligger et skitseforslag for to scenarier – en mindre eller større ombygning af 

Remisen.  

Kultur- og Fritidsudvalget kan henvise en planlægningsbevilling med det lille eller store 

scenarie, eller begge to, til forhandlingerne om Budget 2026.  

Afsættes der planlægningsmidler i Budget 2026 arbejdes der videre med et bibliotek i 

Remisen. Der skal på et senere tidspunkt afsættes anlægsmidler før projektet kan 

gennemføres.   

Læs mere om Københavns Kommunes Kulturhus- og biblioteksplan: 

https://www.kk.dk/politik/politikker-og-indsatser/kultur-idraet-og-fritid/kulturhus-og-

biblioteksplan 

 

Bent Lohmann takkede de fremmødte og hævede mødet. 

 

 

 

 

https://www.kk.dk/dagsordener-og-referater/Kultur-%20og%20Fritidsudvalget/m%C3%B8de-30032023/referat/punkt-8
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